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D
damir dukić 
hrvoje prnjak

Nagodba je u odmakloj fazi, pregovori traju. Osigurat će se ekonomska budućnost novog Agrokora na način 
da su svi ljudi dalje zaposleni, da kompanija radi, da imamo novu vlasničku strukturu, da dobavljači imaju 
svoju budućnost... A mi ćemo kao država osigurati sve nadzorne mehanizme da nam se ovakva situacija 
više nikad ne ponovi. Svi akteri trebaju učiniti sve da se to pitanje riješi do 10. srpnja

Intervju: Andrej Plenković

olazak Vlade u Split premijeru 

i predsjedniku HDZ-a Andreju 

Plenkoviću je drag i zbog činje-

nice da dolazi u prvi od četiri 

najveća hrvatska grada u ko-

jem je HDZ-ov kandidat, Andro 

Krstulović Opara, pobijedio na 

neposrednim izborima za gra-

donačelnika.

No, premijer ističe kako nema 

namjeru obilaziti “samo svoje”: 

“Mi smo prva Vlada koja svakih 

šest mjeseci ima sastanak sa 

svim županima. Sad ćemo ići u 

Varaždin, a tamo je župan gos-

podin Čačić koji nije HDZ-ov. 

Idući će biti u Rijeci, već se gos-

podin Komadina kandidirao, to 

će biti u prosincu. Znači, jako ra-

dimo da bi bilo ravnomjerni. To 

sam rekao i ministrima, razvoj 

svih dijelova Hrvatske tretira-

mo ravnomjerno, neovisno o 

stranačkim bojama”...

 á
Projekti o kojima smo sluša-

li na sjednici Vlade u Splitu su 

se, za pretpostaviti je, već neko 

vrijeme planirali, iako ste izne-

nadili građane Splita? 

- Sjednica Vlade u Splitu dio je 

politike moje Vlade da povre-

meno održavamo sjednice u 

drugim hrvatskim gradovima. 

Krenuli smo, kao što se sjećate, 

s Vukovarom, potom smo bili u 

Sisku, uoči Dana domovinske 

zahvalnosti imali smo sjednicu 

i u Kninu, te u prosincu Osijeku. 

Imali smo zajedničku sjednicu 

s Vijećem ministara BiH u Sa-

rajevu. Sjednica u Splitu je pr-

va sjednica izvan Zagreba ove 

godine, i to baš u vrijeme blag-

dana sv. Dujma. To je i snažna 

poruka Vlade Splitsko-dalma-

tinskoj županiji i gradu Spli-

tu, poruka mojim prijateljima, 

gradonačelniku Andri Krstu-

loviću Opari i županu Blažen-

ku Bobanu. Nastojimo u duhu 

partnerstva kojeg smo izgradi-

li u protekloj godini dana kroz 

konkretne projekte operacio-

nalizirati suradnju središnje 

vlasti i Splitsko-dalmatinske 

županije, odnosno Grada. Uku-

pna vrijednost projekata koje 

donosimo, što kroz zaključke 

Vlade, što kroz ugovore koji će 

se potpisati, iznosi dvije milijar-

de kuna, što je jednako kao i jed-

nogodišnji proračun Grada Spli-

ta i Splitsko-dalmatinske župa-

nije zajedno.

 á
Da, ima toga dosta. No, do-

jam je da se moglo nešto od to-

ga i prije pokrenuti, s obzirom 

na broj projekata i njihovu vri-

jednost? Nekako se nakupilo 

toga...

- Mi smo ovoj sjednici Vlade 

pristupili kroz kvalitetan ope-

rativni model suradnje. Znate, 

kad smo krenuli s radom, prije 

godinu i pol dana, pitao sam sve 

ministre - poznajete li sve župa-

ne? Kasnije sam pitao župane 

poznaju li sve ministre i nije bi-

lo baš neke bliskosti. Danas svi 

ministri ne samo da dobro zna-

ju sve župane, nego su svi prak-

tički posjetili sve krajeve Hrvat-

ske. Imamo refleks što je kojem 

dijelu Hrvatske bitno. Ono što 

je najvažnije za Split i Splitsko-

dalmatinsku županiju je pitanje 

prometne infrastrukture i rje-

šavanje prometnih problema 

s kojima je Split, ne samo kao 

drugi po veličini grad u drža-

vi, nego i veliko turističko sre-

dište koje ogromnim koracima 

grabi prema naprijed, već neko-

liko godina opterećen. S te stra-

ne, Ministarstvo prometa ide s 

nekoliko mjera.

Jedan je rješavanje prometne 

povezanosti s dodatnim pristu-

pom samom gradu Splitu. A to 

je od čvora Vučevica na auto-

cesti A1 kroz tunel ispod Ko-

zjaka do čvora na Jadranskoj 

magistrali (DC8) i dalje prema 

Trajektnoj luci Split. Taj bi pro-

jekt mogao bitno olakšati gu-

žve, otvoriti bržu komunikaci-

ju i riješiti pitanje i Solina, i Ka-

štela i Trogira kao i zračne luke 

Resnik. Tu je i nova multimo-

dalna platforma Splitske aglo-

meracije, odnosno ceste Solin - 

Stobreč - Dugi rat - Omiš. A tu 

je i projekt povezivanja brzom 

prigradskom željeznicom kolod-

vora Split, u trajektnoj luci Split 

(Istočna obala), sa Zračnom lu-

kom te izgradnja intermodal-

nog čvora kolodvora Split Pred-

građe (Kopilica).

 á
Ta dva prva projekta o koji-

ma ste govorili, moramo kaza-

ti, nama ovdje izgledaju toliko 

neostvarivo, da ostavljaju do-

jam popisa lijepih želja. Pogo-

tovo ako znamo da su sve Vla-

de do sada pričale o, primjerice, 

cesti prema Omišu, pokušavale 

“prisvojiti” taj projekt, pa opet 

nikad ništa nije bilo od toga? 

- Dobro, slažem se s vama, a i 

prometna se infrastruktura ne 

gradi preko noći. Pogledajte, 

zadnja “prava” sjednica Vlade 

u Splitu održana je 2004. godine. 

→nastavak  
na str. 8

agrokor 
je uspjeh 
ove vlade, 

ali takva 
situacija 
ne smije se 
ponoviti
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Zadnja ‘prava’ 
sjednica 
Vlade u Splitu 
održana je 
prije punih 
14 godina. 
Tad nije bila 
dovršena niti 
autocesta 
Zagreb-Split, 
nismo ni počeli 
pregovore 
s EU-om, 
pelješki most 
je bio san. Mi 
danas imamo 
iza sebe 
petogodišnje 
članstvo u 
EU, imamo 
autocestu do 
Ploča, i imamo 
potpisan 
ugovor za 
gradnju i 357 
milijuna eura 
nepovratnih 
sredstava zbog 
članstva u EU, 
što je još jedan 
dokaz da je 
EU plus, a ne 
minus 
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→nastavak  
sa str. 6

Prošlo je, dakle, punih 14 godi-

na. Tad nije bila dovršena niti 

autocesta Zagreb-Split, nismo 

ni počeli pregovore s EU-om, pe-

lješki most je bio san. Mi danas 

imamo iza sebe petogodišnje 

članstvo u EU, imamo autoce-

stu do Ploča, i imamo potpisan 

ugovor za gradnju i 357 miliju-

na eura nepovratnih sredstava 

zbog članstva u Europskoj uni-

ji. Jer nitko drugi nam ne bi dao 

takav novac, da se razumijemo, 

što je još jedan dokaz da je Eu-

ropska unija plus, a ne minus. 

Imamo i otvaranje nove strani-

ce gospodarske suradnje s Ki-

nom, na način na koji do sada 

nismo imali. Poklopilo nam se 

u jednom projektu da povežemo 

Hrvatsku, dobijemo sredstva iz 

EU, ne diramo pitanje razgrani-

čenja s BiH jer je most na hrvat-

skom teritoriju.

Što se tiče financijskih sredsta-

va, nastojati ćemo raditi kombi-

naciju nacionalnih sredstava i 

sredstva iz europskih fondova. 

Jako smo ubrzali procese - 4,2 

milijarde ugovorenih eura, od-

nosno, 40 posto alokacije je pu-

no više nego 890 milijuna eura, 

odnosno, 9% kad je ova Vlada 

krenula. Pojednostavnili smo 

procedure i pojačali intenzitet 

angažmana svih uključenih di-

onika.

Vlada dolazi i na Hvar
 á
Iz Vlade se najavljuje i novi 

Zakon o otocima?

- Ministarstvo regionalnog ra-

zvoja je ponovno oformilo Upra-

vu za otoke. Inače, ovo je Vlada 

u kojoj imate tri otočanina, ima-

mo Lovru Kuščevića s Brača i 

Garija Cappellija koji je s Lo-

šinja, a recimo da sam ja pola, 

zbog hvarskih korijena, i posto-

ji visoki senzibilitet za proble-

matiku otoka i ljudi koji žive na 

otocima. U krajnjoj liniji, u listo-

padu ćemo imati i sjednicu Vla-

de na Hvaru, u sklopu Dana tu-

rizma. Do tada ćemo obnoviti i 

hvarsko kazalište i Arsenal, 22 

godine traje ta obnova i mi smo 

osigurali sredstva. Na taj način 

želim poslati poruku - ne samo 

da ćemo osigurati sredstva i pri-

lagoditi našu politiku potreba-

ma ljudi koji žive na otocima, od 

određenih povlastica, preko bo-

lje međusobne povezanosti oto-

ka, koncepcije pametnih otoka, 

održivosti, gospodarstva, poljo-

privrede, ribarstva, turizma, 

kvalitetnije zdravstvene uslu-

ge... sve ćemo to rješavati u za-

konskom smislu kroz Hrvatski 

sabor najesen, što bi trebalo bi-

ti veliki plus za hrvatske otoke.

 á
Pomoćnica ministrice regio-

nalnog razvoja, Tajana Huzak 

je najavila da će novi Zakon o 

otocima do kraja godine biti na 

snazi?

- Hoće.

 á
Kad spominjete važnost EU 

fondova i samog članstva u EU, 

čini se nekako važno u trenuci-

ma kad na domaćoj političkoj 

sceni čujemo i glasove antieu-

ropske politike, kazati jesu li 

benefiti članstva Hrvatske u 

EU dovoljno vidljivi? Možemo 

govoriti o političkim avanturi-

stima, ali oni su tu i zalažu se 

za izlazak iz EU-a? I sami ste 

kazali kako treba ubrzati pro-

cedure i učinkovitost u proce-

sima povlačenja sredstava iz 

EU izvora?

- Ako će ostati ijedan “spome-

nik” dosadašnjeg članstva Hr-

vatske u EU, iz dosadašnje fi-

nancijske perspektive, to će sva-

kako biti pelješki most. Najveći i 

najvidljiviji strateški projekt ko-

jeg bi mi objektivno teško mogli 

pokušaji 
difamiranja 
hrvatske  
iz srbije  
neće proći

laskom jednog dijela ljudi - do-

godilo bi se tada. Nema zapre-

ka, ali ni koncept mobilnosti 

više nije jednosmjeran. Živimo 

u vremenu brzih komunikaci-

ja gdje ljudi odu, provedu u ino-

zemstvu jedan dio svoje karije-

re i vraćaju se s novim iskustvi-

ma, idejama, poduzetničkom 

odvažnošću za nove projekte u 

Hrvatskoj. Zato mislim da će se 

ta situacija izbalansirati i da du-

goročno neće predstavljati tako 

veliki problem kao što nam se 

to sada čini. Naravno da je na 

Vladi da stvara sve preduvje-

te da ljudi ostaju ovdje i da ov-

dje mogu osnovati svoju obitelj, 

imati kvalitetno obrazovanje i 

primanja koja omogućuju do-

stojanstven život. To je, narav-

no, cilj Vlade i zato smo u okvi-

ru razgovora o novoj financij-

skoj perspektivi naglasili da je 

Hrvatskoj bitna i demografska 

revitalizacija. Nije to samo naš 

problem, mnoge zemlje srednje 

i istočne Europe imaju gotovo 

istu situaciju. Dio odlazi, tu je 

i starenje stanovništva, manje 

djece u obiteljima i onda brojevi 

izgledaju zabrinjavajuće.

 á
Ni populističke snage ne ja-

čaju samo u Hrvatskoj? 

- To smo već vidjeli na izborima 

za Europski parlament 2014. go-

dine. Relativni pobjednik tih iz-

Jako dobro 
surađujemo 
s pred-
sjednicom, 
neovisno o 
tome želi li se 
iskonstruirati 
atmosfera 
tenzija. Evo 
konkretno, 
mi smo ovoga 
tjedna dogo-
vorili s pred-
sjednicom 
40-ak novih 
šefova diplo-
matskih misi-
ja. Uostalom, 
danas imamo 
predsjedni-
cu, predsjed-
nika Sabora i 
predsjednika 
Vlade koji su 
svi ponikli iz 
Ministarstva 
vanjskih 
poslova i 
godinama se 
poznajemo

Krajnje je neprihvatljivo da zastupnik u Narodnoj skupštini 
Srbije skrnavi hrvatsku zastavu, a pritom je osuđeni ratni 
zločinac. Što se tiče komentara iz Srbije, rekli smo da se 
nećemo dati uvući u tu priču. Mi smo članica EU-a i NATO-a  
i imamo snažan međunarodni položaj, a Srbija još treba dosta 
raditi da stigne na tu razinu

financirati, bez velikih zaduže-

nja. Kad gledate ostale bene-

fite, tu je jedna sasvim druga 

međunarodna legitimacija ze-

mlje nakon pet godina u EU-u i 

devet godina u NATO-u, što do-

nosi i novi kredibilitet jer smo is-

punili određene standarde, i de-

mokratske, i pravne sigurnosti, 

i gospodarskih sloboda, pouzda-

nosti pravnog sustava, učinko-

vitosti državne administraci-

je, nekorumpiranih procedura 

javnih nabava... Morate iskori-

stiti sve to da takva legitimaci-

ja privuče ulagače, i domaće i 

strane, da se potakne rast gos-

podarstva i da iskoristimo sred-

stva koja imamo na raspolaga-

nju iz kohezijske politike EU-a, 

a riječ je o 10,7 milijardi eura u 

ovoj financijskoj perspektivi. S 

druge strane, tu je i sloboda kre-

tanja. Da smo prije nekoliko go-

dina kazali - evo, riješili smo slo-

bodu kretanja s Maltom i Ujedi-

njenim Kraljevstvom, to bi bilo 

percipirano kao uspjeh. No, u 

današnjim okolnostima, prije 

svega zbog demografskih pro-

blema, nama sloboda kretanja 

predstavlja gotovo pa svojevr-

sni problem.

 á
Kako to mislite? 

- Da smo kojim slučajem bili čla-

nica EU-a prije 15 ili 20 godina, 

ovo što nam se sad događa s od-

‘Vlada i njeni 
stručnjaci rade na 
tome da tijekom 
jeseni idemo 
dalje s poreznom 
reformom. I to 
maksimalno 
koliko možemo. 
Ta će politika na 
kraju polučiti 
rezultate’
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bora u Britaniji je bio UKIP ko-

ji je kasnije dobio referendum o 

izlasku, u Francuskoj je slavila 

Nacionalna fronta, u Italiji Po-

kret 5 zvjezdica, u Španjolskoj 

Podemos, u Grčkoj Syriza, u 

Poljskoj Pravo i pravda. Dakle, 

sve su to pokreti s različitih po-

lova političkog spektra, koji su 

dobili potporu na antieurop-

skim i antisistemskim poruka-

ma. I to se sada postupno preli-

jeva i kod nas. No, siguran sam 

da će ljudi prepoznati iza kojih 

programa stoje ozbiljne ideje i 

ozbiljni ljudi koji to mogu rea-

lizirati. Tu finu trijažu u demo-

kraciji većina sigurno prepo-

zna. To je argument u prilog te-

zi da, bez idealiziranja, moramo 

jačati velike stranke, koje ima-

ju kapacitet upravljanja, jačati 

mainstream.

 á
Nekidan je Europska komi-

sija predstavila prijedlog više-

godišnjeg proračuna, pri čemu 

upada u oči podatak o nekih 5 

posto smanjenja proračuna za 

programe iz kojih vučemo naj-

više novca, za kohezijske i po-

ljoprivredne fondove? Ide li i to 

u prilog tezama euroskeptika? 

- Mislim da ne, to su veliki posto-

ci za sve, kad se to “spusti” na fi-

nancijske omotnice za pojedine 

zemlje, to se ne bi trebalo osjeti-

ti u Hrvatskoj. Vodite računa i 

da je riječ samo o prijedlogu Ko-

misije. Usto, kad je povjerenik 

Gunther Oettinger, inače Nije-

mac, zadužen za proračun, bio 

u Hrvatskoj 8. ožujka, detaljno 

smo izložili koliko nam je bitan 

demografski problem. I rekao 

sam mu, tu nam morate pomo-

ći, da ljudi u Hrvatskoj vide da 

je dodana vrijednost EU-a u Hr-

vatskoj ono što je nama bitno, ne 

samo ono što je generalno bitno. 

I on je to shvatio i vjerujem da 

ćemo napraviti iskorak krojeno 

po našim potrebama. Mi ćemo 

nastaviti s korištenjem kohe-

zijske politike, jer moramo stići 

druge zemlje po pitanju ravno-

mjernog regionalnog razvoja, 

i naravno s fondovima za po-

ljoprivredu, ribarstvo i rural-

ni razvoj. To su naši prioriteti, 

plus obrazovanje, poduzetnici, 

sigurnost, jer se nalazimo na 

migrantskoj ruti, a ulazimo i u 

Schengen. Tako da mi se čini da 

je ovaj proračun solidno zami-

šljen, i kad je riječ o uštedama 

i kontribucijama. Ne zaboravi-

mo i da 80 posto proračuna EU-

a puni 10 najbogatijih članica. 

I zato je Brexit zaista ozbiljan 

udarac proračunu i to treba na-

domjestiti.

 á
Neke velike zemlje se bune 

protiv ideje da plaćaju još više?

- Bune se, ali mislim da ćemo to 

kroz pregovore riješiti. I da će-

mo mi za razdoblje 2021. do 2027. 

vrlo solidno proći. A tek kad pro-

đu one plus tri godine za troše-

nje sredstava iz idućeg finan-

cijskog razdoblja moći realno 

ocijeniti ekonomski učinak tih 

sredstava na razvoj Hrvatske 

do 2030.

 á
Francuski predsjednik Ma-

cron, koji pomalo preuzima 

ulogu inicijatora razvoja EU-

a, zalaže se protiv proširenja 

EU-a, što nas se itekako tiče s 

obzirom na naš geopolitički 

položaj i odnose u regiji. Kako 

to gledate na to, pogotovo ako 

znamo da naši odnosi s nekim 

susjednim zemljama koje nisu 

u EU baš i nisu idealni?

- Ako imamo neki negativni 

dio europske priče, to je odla-

zak Ujedinjene Kraljevine, to je 

najkrupnija greška. I to je dalo 

platformu onima koji su iskori-

stili negativno ozračje. Angela 

Merkel i njezin kontinuitet sta-

bilnosti jamstvo su da europski 

projekt ide dalje. Dolazak Ma-

crona, punog entuzijazma i još 

na početku mandata, ima veli-

ku šansu vratiti Francusku na 

globalnu scenu. I on kroz kon-

cept zagovaranja Europe pro-

vlači riječ “suverenitet”, ali u 

kontekstu europskog suvereni-

teta i približavanja građana eu-

ropskom projektu. Ne antagoni-

zirajući Europu i suverene drža-

ve, to je ta fina nijansa. I zato su 

njegove poruke o proširenju za-

pravo odraz stava raspoloženja 

javnosti u velikim članicama 

EU-a, a ja sam u Francuskoj ži-

vio pet godina i jako dobro osje-

ćam što oni misle o tome. I Junc-

ker je 2014. kazao da u njegovom 

mandatu neće biti proširenja. 

Sada, četiri godine kasnije, že-

li pogurati proces proširenja. I 

tu će Hrvatska odigrati važnu 

ulogu, jer dobro poznajemo situ-

aciju u jugoistočnoj Europi. To 

se vidi i na sjednicama europ-

skih tijela, kada na tu temu go-

vorimo mi iz susjednih zemalja 

i 5-6 “velikih”. Mi ćemo podržati 

naše susjede, osobito BiH, jer je 

to strateška zadaća Hrvatske, i 

zbog Hrvata kao konstitutivnog 

naroda i radi cijele BIH. U tom 

smislu, očekujem da susjedne 

zemlje ispune kriterije za član-

stvo. Kad budemo predsjedava-

li Unijom 2020., spremni smo 

ponoviti Zagrebački summit iz 

2000. godine i organizirati novi 

sastanak između čelnika EU-a 

i država jugoistoka Europe, te 

pokazati da nam je to politički 

prioritet.

Difamiranje Hrvatske
 á
Čini se da takva nastojanja 

Hrvatske ne podržavaju baš svi 

u BiH, prije svega u Republici 

Srpskoj?

- Mislim da raste senzibilitet i u 

BiH. Oni imaju svoju reformsku 

agendu, odgovorili su Komisiji 

na upitnik, mi smo puno po-

mogli kad je Dragan Čović kao 

predsjedavajući Predsjedniš-

tva podnio zahtjev za članstvo 

u EU 2016. godine. Smatram da 

će postupno taj entuzijazam kod 

sva tri naroda i ključnih strana-

ka rasti. Pitanje NATO-a dono-

si puno više rezerviranosti, ali 

mislim da po pitanju EU dolazi 

do sazrijevanja svijesti o važno-

sti za ekonomski i socijalni na-

predak zemlje.

 á
Odnos srpskih dužnosnika 

prema Hrvatskoj je, moglo bi se 

reći, krajnje neobičan, vidi se iz 

raznih istupa. Kako komenti-

rate toliku fascinaciju Hrvat-

skom, ako je to prava riječ?

- Primili smo u posjet predsjed-

nika Vučića prije nekoliko mje-

seci s namjerom da se krene u 

rješavanje niza akumuliranih 

pitanja. Od zaštite prava manji-

na, gdje Hrvatska po meni ima 

izuzetno dobar sustav zaštite, 

posebice srpske manjine, čiju 

su predstavnici i naši koalicijski 

partneri. Željeli bismo da slična 

prava i sličan status imaju i Hr-

vati u Srbiji, kojih je danas oko 

57 tisuća. Želimo riješiti i pita-

nja koja se tiču svega onoga što 

je karakteriziralo velikosrpsku 

agresiju Miloševićevog režima 

na Hrvatsku. Tu su i pitanja 

procesuiranja ratnih zločina, 

koja su jako važna, i stvarala 

su pravnu nesigurnost kod dije-

la branitelja, kao i koordinacija 

svih drugih tema, od gospodar-

stva, prometne povezanosti. Na-

kon posjeta predsjednika Vuči-

ća Hrvatskoj, u Srbiju su otišli 

ministar prometa Butković, 

ministar pravosuđa Bošnja-

ković, i predsjednik Hrvatskog 

sabora Jandroković. Krajnje je 

neprihvatljivo da zastupnik u 

Narodnoj skupštini Srbije skr-

navi hrvatsku zastavu, držav-

ne simbole i vrijeđa izaslanstvo, 

a pritom je osuđeni ratni zloči-

nac. S te strane, prekid posjeta 

predsjednika Hrvatskog sabo-

ra Jandrokovića bila je jedina 

moguća opcija. Komentari ko-

ji stižu u zadnje vrijeme - rekli 

smo da se nećemo dati uvući u 

tu priču. Mislim da smo dovolj-

no zreli. Znamo našu povijest, 

znamo naše vrijednosti i da po-

kušaj difamacije Hrvatske na 

međunarodnoj razini neće pro-

ći! Prvo, zato što to nije istina, a 

drugo zato što smo članica EU-a 

i NATO-a i imamo snažan me-

đunarodni položaj, a Srbija još 

treba dosta raditi da stigne na 

tu razinu.

 á
Nedavno je Donald Tusk u 

Beogradu nahvalio predsjedni-

ka Srbije Vučića, a i odnos An-

gele Merkel i Njemačke prema 

Srbiji i Vučiću već je duže vrije-

me pozitivan. To očito osnažuje 

srbijanske dužnosnike i u istu-

pima protiv Hrvatske. Odakle 

takav tretman prema Srbiji?

- Srbija ima problem koji nema 

veze s Hrvatskom. To je odnos 

s Kosovom. Što se tiče međuna-

rodnih aktera, svima je u inte-

resu da na prostoru jugoistoka 

Europe postoji stabilnost. A svi 

jako dobro znaju da je generator 

nestabilnosti tijekom 1990-ih bi-

la Srbija. Stoga je žele privući za-

padnom krugu.

 á
Mnogo je ozbiljnije njihovo 

uporno označavanje Hrvatske 

kao sljednice NDH?

- Da, to su pokušaji difamacije 

Hrvatske. A zaboravlja se da su 

u vrijeme Drugog svjetskog ra-

ta najveći dio brigada narodno-

oslobodilačkog pokreta bile za-

pravo hrvatske brigade. Mnogo 

više nego srbijanske, budimo re-

alni. Te činjenice i hrvatski an-

tifašizam oni prešućuju. Uo-

stalom, predsjednik Tuđman 

je 1995. došao na obilježavanje 

50. godišnjice iskrcavanja u 

Normandiju kao jedini živući 

državnik koji je bio aktivni su-

dionik antifašističkog pokre-

ta. On je bio predsjednik HDZ-

a i prvi predsjednik Republike 

Hrvatske.

 á
Govori se o novim problemi-

ma vezanim za rješavanje slu-

čaja Agrokor. Vidite li tu nove 

teškoće. Inače, rješavanje krize 

oko Agrokora vam je “pojelo” 

dobar dio mandata. Potrošili 

ste mnogo energije i vremena...

- U odnosu na ono što smo go-

vorili u kampanji i što smo pla-

nirali, dosta toga nam se dogo-

dilo kao posljedica onoga što je 

kumulirano iz specifičnosti hr-

vatske tranzicije, uključujući i 

pitanje Agrokora. Oko Agroko-

ra smo postupili odvažno.

 á
Bilo je mnogo kritika od po-

četka, zlogukih prognoza...

- Kad smo krenuli sa zakon-

skim okvirom, prvo su nas na-

pali da mi štitimo gospodina 

Todorića. Onda su ti isti na-

kon pola godine reproducira-

li, dobro ili loše, njegove blogo-

ve napadajući Vladu. A naš je 

stav bio vrlo jednostavan. Kad 

smo shvatili dubinu problema, 

vidjeli smo da moramo napra-

viti zakonski okvir koji će nam 

dati vremena za restrukturira-

nje ovako velikog koncerna koji 

ima utjecaja na 60 tisuća ljudi, 

ali i na niz dobavljača i drugih 

kompanija. Da je tada uslijedi-

la serija stečajeva, mi bismo 

imali kolaps hrvatskog gospo-

darstva, a turistička sezona si-

gurno ne bi bila ovako uspješ-

na. Dakle, na taj način izbjegli 

smo veliku krizu. Ali sada se 

ponašamo kao da te krize ni-

kada nije ni trebalo biti. Nakon 

godine dana dobivenog vreme-

na, mali su dobavljači isplaće-

ni, a srednji i veliki dobavljači 

su, kad usporedite sa sličnim 

restrukturiranjima u svijetu, 

prošli jako dobro jer su dobili 50 

ili 60 posto starog duga. To je za 

ovakve situacije iznimno. Omo-

gućili smo svima da ostanu na 

nogama. To je bio ključ i opći 

interes. Što se tiče trenutne si-

tuacije, nagodba je u odmakloj 

fazi, pregovori traju. Sudovi su 

donijeli određene odluke, ali po-

stoje isto mjere koje izvanredna 

uprava može poduzeti pa će se, 

vjereujem, u zakonskom roku 

pronaći rješenje i dovršiti na-

godba. To je cilj svih dionika i 

to je svima u interesu. Pojedine 

kompanije nastoje raditi u svom 

interesu ne brinu o široj slici, što 

je legitimno. Ali s aspekta Vlade 

i države, uzeli smo dobar smjer 

i na kraju će biti postignuta na-

godba. Osigurat će se ekonom-

ska budućnost novog Agrokora 

na način da su svi ljudi dalje za-

posleni, da kompanija radi, da 

imamo novu vlasničku struk-

turu, da dobavljači imaju svo-

ju ekonomsku budućnost pa i 

na policama Konzuma. A mi 

ćemo kao država osigurati sve 

nadzorne mehanizme da nam 

se ovakva situacija više nikad 

ne ponovi.

 á
Hoće li se uspjeti ispoštovati 

rok od 10. srpnja? 

- Svi akteri trebaju učiniti sve da 

se to pitanje riješi do 10. srpnja.

 á
U kontekstu Agrokora mi-

stificira se velika uloga ruskog 

kapitala. Kako na to gledate?

- U globaliziranoj ekonomiji svi 

surađuju. Vlasnička struktura 

Agrokora u najvećoj mjeri ovi-

si o kreditorima koje je izabra-

la bivša uprava. To je realnost. 

To je bio i normalan slijed po-

slovnih aktivnosti, a on nas je 

doveo u ovu situaciju da ima-

mo ovakvu strukturu vjerov-

nika. Od početka nisam imao 

nikakvih dilema da je interes 

ruskih banaka ekonomski i po-

slovni. Drugo je pitanje koliko 

banke vlasnici žele dugo biti u 

kompaniji koja se bavi trgovi-

nom, poljoprivredom... Ali si-

guran sam da svi ti vjerovnici 

žele da Agrokor stabilno radi i u 

budućnosti u donosi zaradu. Mi-

slim da u odnosima s Rusijom 

ili bilo kojom drugom zemljom 

koja uđe u vlasničku strukturu 

treba poslovati zakonito, štititi 

i naš pravni poredak kao i inte-

res onih koji žele na našem trži-

štu poslovati. To je jednak pri-

stup prema svima.

Ekipa iz MVP-a
 á
Kakav je vaš odnos s pred-

sjednicom Kolindom Grabar 

Kitarović i kako gledate na 

njen često kritički stav prema 

nekim Vladinim potezima, pre-

ma gospodarskom stanju ili de-

mografskoj politici?

- Predsjednica Republike ima 

svoju ulogu i zadaće. Jako dobro 

surađujemo neovisno o tome že-

li li se iskonstruirati atmosfera 

tenzija. Normalno je da se pred-

sjednica brine za glavne teme 

koje brinu hrvatske ljude. Brinu 

i hrvatsku Vladu. Ali, evo kon-

kretno, mi smo ovoga tjedna do-

govorili s predsjednicom 40-ak 

novih šefova diplomatskih mi-

sija. Uostalom, danas imamo 

predsjednicu, predsjednika Hr-

vatskog sabora i predsjednika 

Vlade koji su svi ponikli iz Mini-

starstva vanjskih poslova i koji 

su svi ista generacija i godina-

ma se poznajemo. Primjerice, u 

vezi problema blokiranih Vlada 

je izašla s tri prijedloga kojima 

želimo pomoći našim sugrađa-

nima. Glede demografske revi-

talizacije podigli smo rodiljne 

i roditeljske naknade, širimo 

obuhvat dječjeg doplatka na 

dodatnih 100.000 djece. Gradi-

mo vrtiće, subvencioniramo 

stambene kredite za mlade, po-

reznom reformom ljudima smo 

ostavili više dohotka. U zadnjih 

nekoliko dana objavljeni su po-

daci da nam je proračunski su-

ficit dvije milijarde i 750 miliju-

na kuna. Donesen je Nacionalni 

program reformi, Plan konver-

gencije, potpisan ugovor za Pe-

lješki most, donesena je odluka 

o nabavci borbenih zrakoplo-

va... To su krupne odluke. Gle-

de INA-e izabrani su savjetnici 

i proces ide dalje.

U ekonomskom smislu mi ima-

mo rast, nezaposlenost od 9,6 

posto, stopa zaposlenosti raste, 

imamo najavu još bolje turistič-

ke sezone, sve su to puno bolji 

rezultati nego ranije. Očekujem 

gospodarski rast i konsolidaciju 

pozitivnih trendova.

Ići ćemo u novo porezno raste-

rećenje. Trenutno Vlada i njeni 

stručnjaci rade na tome da tije-

kom jeseni idemo dalje s pore-

znom reformom. I to maksimal-

no koliko možemo. Ta će politi-

ka na kraju polučiti rezultate. 

Prosječna plaća u Hrvatskoj je 

6200 kuna. Povećali smo mini-

malnu plaću više nego prethod-

ne dvije Vlade zajedno. Nastoji-

mo povećavati i mirovine, da i 

naši sugrađani starije životne 

dobi bolje žive. Pogledajte i refi-

nanciranje duga u cestarskom 

sektoru do 2030. - uštedjeli smo 

50 milijuna eura godišnje. To 

su veliki procesi i pomaci pa 

mislim da je slika, kad se real-

no gleda, bolja nego što se či-

ni u svojevrsnom ozračju pesi-

mizma. Mi moramo svi skupa 

mijenjati tu atmosferu na pozi-

tivnije.

 á
Možda ne ističete u dovolj-

noj mjeri te pozitivne pomake?

- Znači da smo skromni.

 á
Ali što svi ti podaci znače ne-

kome tko nema posao i planira 

u Irsku?

- E vidite sada, Ministarstvo ra-

da dobilo je zadaću da s Hrvat-

skim zavodom za zapošljava-

nje riješi problem manjka ljudi 

u turističkoj sezoni. U raznim 

sektorima, od graditeljstva do 

ugostiteljstva. Ponudimo po-

slove svima koji su na zavodu. 

I samo se 25 tisuća ljudi javilo 

da hoće te poslove. Radimo sve 

što možemo da zadržimo ljude 

u Hrvatsku.

 á
Svako malo se izvlači tema 

velike koalicije HDZ-SDP. Što 

se mora dogoditi, osim rata, da 

bi se to možda i ostvarilo?

- Imamo parlamentarnu veći-

nu, Vladu koja radi, a kad dođu 

novi izbori miješat će se karte. 

U ovom trenutku ne vidim da je 

to potrebno i da je to neka tema. 

Možda je nekima dosadno izno-

šenje svih ovih podataka o ko-

jima sam govorio, možda je za-

morno pričati o proračunskom 

suficitu, lakše je pričati o velikoj 

koaliciji.

 á
Ili o Drugom svjetskom ra-

tu, omiljenoj temi u našem 

društvu...

- I tim se temama bavimo. Po-

kušali smo kroz Vijeće za suo-

čavanje s posljedicama vlada-

vine nedemokratskih režima 

napraviti iskorak. U Vijeću su 

bili stručnjaci različitih svjeto-

nazora i struka. Godinu dana su 

radili da bi iznjedrili 30 stranica 

teksta i nitko od njih svih nije 

bio hiperzadovoljan. Svatko bi 

još nešto malo drugačije. Ali to 

i jest umjetnost, da pokušamo s 

vrlo udaljenih pozicija približiti 

stavove i 2018. se napokon odre-

diti o nečemu što je bilo davno, 

gdje je društvo podijeljeno i te se 

podjele prenose generacijama. 

I da pokušamo to malo smiriti. 

To je dio politike koju vodimo. 

Dakle, ne isključivati ljude nego 

ih uključivati i raditi na kulturi 

sjećanja, pomirbe i istine.

 á
Te su preporuke Vijeća izu-

zetno važne, ali kako ih inkor-

porirati u zakonske okvire?

- Vijeće je Vladi dostavilo doku-

ment svojih preporuka. Prepo-

ruke smo poslali svim nadlež-

nim ministarstvima. Iznena-

dili biste se, ali čak je desetak 

ministarstava nadležno za to. 

Svi imaju zadaću analizirati ih i 

predložiti konkretne mjere, kao 

i eventualna poboljšanja zakon-

skog okvira. Kad to bude spre-

mno, predložit ćemo cjelovita 

rješenja. Zalažem se za toleran-

tnije društvo, manje isključivo-

sti, a više susretljivosti. Pomir-

be idu pomalo, ne naglo.

Kad je europsKi povjereniK 
oettinger bio Kod nas, detaljno 
smo izložili KoliKo nam je bitan 
demografski problem. i reKao 
sam mu, tu nam morate pomoći, 

da ljudi vide da je dodana 
vrijednost eu-a u HrvatsKoj  

ono što je nama bitno

Urednici 
Slobodne u 
razgovoru s 
premijerom 
uoči sjednice 
Vlade u Splitu


